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БИЫЛ БІРІНШІ ЖАРТЫЖЫЛДЫҚТА

 КОНТЕЙНЕР ТАСЫМАЛДАНДЫ 
 
ЖЫЛ БАСЫНАН БЕРІ ҚАЗАҚСТАН, 
РЕСЕЙ ЖӘНЕ БЕЛАРУСЬ 
ТЕМІРЖОЛДАРЫ БІРЛЕСКЕН 
КӘСІПОРЫНДАРЫНЫҢ СЕРВИСТЕРІ 
АРҚЫЛЫ 
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КӨЛІК ҚЫЗМЕТТЕРІ НАРЫҒЫНДА ЖЫЛ САЙЫН ТАСЫМАЛДАУ ПРОЦЕСІНЕ ҚАТЫСУШЫЛАР САНЫ 
АРТЫП КЕЛЕДІ. БҮГІНДЕ ЖҮЙЕЛІ ИНТЕГРАЦИЯ ЖӘНЕ ОЛАРДЫҢ ҚЫЗМЕТІН ҮЙЛЕСТІРУ ТАЛАП ЕТІЛІП 
ОТЫР, ЕҢ АЛДЫМЕН ОНЫ ОРТАҚ СТАНДАРТТАРДЫ, ЕРЕЖЕЛЕРДІ ЕНГІЗУ ЖӘНЕ ПРОЦЕСТЕРДІ 
ЦИФРЛАНДЫРУ АРҚЫЛЫ ШЕШУ ҚАЖЕТ.

Марат ШАКЕНОВ, 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның Қозғалыс қауіпсіздігі жөніндегі директоры

МЫҢ  ДФЭ

МЫҢ  

Осы жылдың желтоқсан айынан 
бастап елімізде 16-25 жас ара-
лығындағы жолаушылар Тальго 
санатындағы коммерциялық 
пойыздардың «Турист» (2Д) және 
«Отырып бару» (2с) вагондары-
на жол жүру құжаттарын, яғни 
билеттерін ресімдеу кезінде 25% 
жеңілдікті пайдалана алады. 

Ол үшін Қазақстан ішінде жеңіл-
дікпен жол жүруге мүмкіндік беретін 
«Жастар» электрондық дисконт 
бағдарламасын пайдалану қажет. 
«Жастар» картасын «Жолаушылар 
тасымалы» АҚ-ның билет кассала-
рында ресімдеуге болады. Жеңілдік 
беретін карта құны – 3000 теңге. 
Жарамдылық мерзімі – картаны іске 
қосқан сәттен бастап 1 жыл. Жас 
жолаушыларға BILET.RAILWAYS.
KZ сайтынан және оның мобиль-
ді қосымшасы мен барлық билет 
кассаларынан теміржол билеттерін 
сатып алу кезінде «Жастар» картасын 
пайдалануға болады. Бұл әрине бір 
жыл ішінде пойызбен түрлі бағытта 
жиі қатынайтын жасөспірімдер мен 
жас мамандар, студенттер үшін 
тиімді болары сөзсіз. 

Еске сала кетейік, былтыр ұлттық 
компания мүгедек жандарға арналған 
«Мейірім» картасын шығарып, сол 
топқа жататын жолаушылар әлеумет-
тік маңызды бағдардағы пойыздарға 
50 пайыз жеңілдікпен билет алуға 
мүмкіндік алды. Сонымен қатар 
бұған дейін «Ардагер», «Қамқор», 
«Құрмет», «Ардақты ана»  жеңілдікті 
дисконт карталары да іске қосылғаны 
белгілі. Алайда олардың бірқатары 
қазір тоқтатылған. Сонымен қатар 
«Тальго» пойыздарына арналған 
«Саяхатшы» картасы тегін беріледі 
және екі жылға жарамды. 

Ұлан ОРАЗ, Нұр-Сұлтан

ЖАСТАРҒА 
ЖЕҢІЛДІК

«Тұрақты даму – Компания алдында тұрған әлеу-
меттік және экологиялық сипаттағы сын-қатерлер» 
атты офлайн және онлайн форматта өткен форум 
YouTube-те онлайн-трансляция арқылы 1500 адам-
нан тұратын аудитория жинады. 

Форум жұмысына VISION ZERO нөлдік жарақат-
тану тұжырымдамасының әлемдік елшісі Конко-
левски Ханс-Хорст, Еуропалық қайта құру және 
даму банкінің (ЕҚДБ) жетекші кеңесшісі Полина 
Пименова, «Самұрық-Қазына» ҰӘҚ» АҚ Корпора-
тивтік басқару және әлеуметтік-еңбек қатынастары 
жөніндегі басқарушы директоры Мұхтар Манкеев, 
ҚР Экология, геология және табиғи ресурстар 
министрлігінің, «Российские железные дороги» 
ААҚ өкілдері, бизнес-серіктестер, «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
басқарма мүшелері және еншілес ұйымдарының 
басшылары қатысты. Ағымдағы жылдың қазан 
айында «ҚТЖ» ҰК» АҚ басқарма төрағасы Нұрлан 
Сауранбаев компанияның әр қызметкеріне арнаған 
жеке үндеуіне қол қою арқылы қызметкер үшін 
теріс салдар әкелетін қауіпті жұмыстарды тоқтата 

тұру немесе тоқтату құқығын растаған болатын. 
«Биыл «Өндірістік қауіпсіздік» Интеграцияланған 

жүйесі» (ӨҚ ИЖ) жобасының мобильдік қосым-
шасын пайдалана отырып, жұмысшылар өмірі 
мен денсаулығына қауіп төндіретін жұмыстарды 
тоқтату құқығын 500 рет пайдаланды. Бұл қауіпсіз 
емес жұмыстарды тоқтату құқығын пайдалану 
іс-әрекетінің жұмыс істей бастағандығының нақты 
белгісі және де ол қауіпсіз еңбек мәдениетін арт-
тыруға бағдарланған біздің бағытымыз», – деді 
басқарма төрағасы.   

Смартфонның көмегімен кез келген қызметкер 
қауіпсіздік ережелерін бұзу фактісін жазып, апаттың 
алдын ала алады. Мәселен, биыл теміржолшылармен 
5900-ден астам қауіпті іс-қимыл мен 12500 қауіпті 
жағдай анықталған. Ал бұл фактілердің әрқайсысы 
болуы ықтимал жазатайым оқиға немесе жағымсыз 
жайт еді. Осының барлығы 100 мыңнан аса қыз-
меткер қолданатын  ӨҚ ИЖ мобильді қосымшасы 
арқылы тіркелген. Форум аясында «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
және оның еншілес ұйымдарының басшылары 
қозғалыс қауіпсіздігі, еңбекті қорғау және қолайлы 
жағдайларды қамтамасыз ету бойынша жауапкер-
шілікті қабылдап, жеке міндеттемелеріне  қол қойды.

«ҚТЖ» ҰК» АҚ басқарма төрағасы Нұрлан                          
Сауранбаев еңбекті қорғау және өндірістік қа-
уіпсіздік талаптары лауазымына қарамастан барлық 
деңгейде сақталуы тиіс екенін атап көрсетті. Ол 
компанияның барлық өңірлердегі басшыларына 
жеке міндеттемелерге қол қойып, олардың мүлтіксіз 
орындалуын қамтамасыз етуді тапсырды.

Өндірістік қауіпсіздік және қоршаған ортаны 
қорғау жөніндегі III форум аясында «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ-ның 32 ішкі жаттықтырушысы марапатталды. 
Олар 51 мыңнан астам жұмыскерді қауіпсіз өндіріс 
саласындағы дағдылар мен құзыреттерге үйретті. 
«Қауіпсіздік іс-қимыл диалогы», «Ішкі бақылау», 
«Оқиғаларды басқару», «ТЖ басқару», «Қоршаған 
ортаны қорғау» және т.б. бағдарламалар бойынша 
95 мыңнан астам сағат онлайн-сабақтар өткізілген. 

Кәсіби шеберлігі және қауіпсіздік мәдениетін 
дамытуға қосқан жеке үлесі үшін ішкі жаттықты-
рушылар «Адал еңбегі үшін» төсбелгісімен, ком-
панияның басқарма төрағасы Н. Сауранбаевтың 
грамотасымен және алғыс хатымен, сондай-ақ,  
ақшалай сыйлықтармен марапатталды. 

(Жалғасы 2-3 беттерде)
Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

ЖЕКЕ  МІНДЕТТЕМЕЛЕРГЕ  ҚОЛ  ҚОЙДЫ
2021 жылдың 3 желтоқсанында «ҚТЖ» ҰК» АҚ-да Өндірістік қауіпсіздік және қоршаған 
ортаны қорғау бойынша ІІІ форум өтті. Жыл сайынғы  дәстүрлі  іс-шараның мақсаты 
– қауіпсіз еңбекті насихаттау, нөлдік жарақаттану тұжырымдамасын ілгерілету және 
экологиялық жауапкершілікті арттыру.

«Қазақстан темір жолы» ұлттық 
компаниясы ел өңірлерінде тер 
төгіп жүрген теміржолшылардың 
еңбек жағдайын жақсартуда 
ауқымды жұмыстар жүргізіп 
келеді.

Мәселен, үстіміздегі жылы 300-ден 
астам тұрмыстық ғимараттар мен 
үй-жайлар жөнделіп, желілерге 2000-
нан астам тұрмыстық техникалар 
жеткізілген. Сонымен қатар 8500-
ден астам санитарлық-тұрмыстық 
құрал-жабдықтар сатып алыныпты. 
Олар осы жылдың соңына дейін ел 
өңірлеріндегі теміржол мекеме-
леріне жеткізілетін болады. 

Сонымен қатар, қызметкерлерді 
моральдық көтермелеу бағдар-
ламалары да жетілдірілуде және 
әлеуметтік пакет те жақсара түсуде. 
Осы ретте, Компания бұл шараларды 
жүзеге асыруға қосымша қаражат 
жұмсамай, оларды үнемделген 
қаржыдан алып отырғанын айта 
кеткен жөн. «Үнемдеген ұтады» 
деген осы және ол үнем игі іске 
жұмсалып отыр. 

Нұрбек БЕКЕН, 
Нұр-Сұлтан

Как отметил председатель научно-экс-
пертного совета НИИ ТК Эдуард Каплан, 
проектная команда в текущем году 
провела комплексное исследование же-
лезнодорожного транспорта Казахстана 
и на основе этого анализа разработала 
эффективные модели организации пе-
ревозочного процесса. Исследователи 
предлагают проводить изменения на 
двух уровнях – технологическом и ре-
гуляторном. 

– Ситуационные локальные решения 
проблемных вопросов не приносят жела-
емых результатов. Мы видим проблемы 
«брошенных» поездов, простоев, недо-
статочно качественного обслуживания 
грузовладельцев, потери экспортеров. 
Когда мы пытаемся пожарным путем 
решить те или иные проблемы, попадаем 
в тупиковую ситуацию. Накопившиеся 
проблемы носят глубокий системный 
характер, решать их нужно комплексно 
и системно, – заявил Эдуард Каплан.

По его словам, нет особого смысла 
увеличивать техническую скорость, когда 
вагон только 20% времени своего оборота 
находится непосредственно в движении. 

– Надо решать фундаментальные 
вопросы: совершенствование систе-
мы госрегулирования транспортной 
деятельности, внесение изменений в 
нормативно-правовую базу, внедрение 
инновационных логистических техно-
логий, развитие транспортной инфра-
структуры, науки и обучения, – говорит 
Эдуард Каплан.

Первым шагом к повышению эффек-
тивности железнодорожного транспорта, 
как считают в НИИ ТК, должно стать 
усиление роли государства в качестве 
стратегического консультанта.

По мнению авторов исследования, в 
зону ответственности органов власти 
следует включить долгосрочное пла-
нирование, прогнозирование, анализ 
ситуации и подготовку рекомендаций 
участникам рынка. Для этого институт 
предлагает создать специальный ин-
формационно-аналитический центр 
(например, при МИИР РК), который 
возьмет на себя ежемесячную подготов-
ку аналитических отчетов о состоянии 
транспортного рынка в Казахстане и 
подготовку регулярных прогнозов по 
перспективным сценариям развития.

Как заявил Эдуард Каплан, в рамках 
государственной транспортной стра-
тегии важно делать акцент не только 
на усиление транзитного потенциала 
страны, но и на развитие экспорта и 
импорта, совершенствование внутрен-
ней логистики, снижение транспортных 
издержек.  Специалисты считают, что 
на республиканском уровне важно 
утвердить методические указания по 
расчету потребности и регулированию 
наличия грузовых вагонов в Казахстане. 
Они нужны, чтобы избежать резких 
колебаний цен на рынке подвижного 
состава, отмеченных в последние годы. 

Исследовательской группой предложено 
проводить ежегодные стратегические 
сессии на площадке Национальной 
палаты предпринимателей Республики 
Казахстан «Атамекен», на которых госу-
дарственные органы, железнодорожные 
администрации, грузовладельцы, транс-
портно-логистические компании и дру-
гие участники перевозочного процесса 
делились бы своими планами развития 
для выработки общих стратегических 
ориентиров.

Для развития транспортной отрасли 
Казахстану также не обойтись без раз-
вития инфраструктуры, технологий и 

модернизации подвижного состава. 
– Для инфраструктуры важна эффектив-

ность использования вагонного парка. 
В этой части мы говорим об ускорении 
оборота, снижении простоев как под 
грузовыми операциями, так и на техноло-
гических станциях, – говорит президент 
Национального исследовательского 
центра перевозок и инфраструктуры 
Павел Иванкин.

В НИИ ТК пришли к выводу, что ос-
новной резерв повышения эффектив-
ности использования вагонного парка 
– снижение простоев вагонов. Также 
важны увеличение скорости движения 
и оптимизация порожнего пробега 
(обратная загрузка).

Оборот вагонов можно улучшать двумя 
способами. Первый – гармонизированное 
развитие инфраструктуры промышленных 
предприятий и станций примыкания, 
второй – внедрение инновационных 
логистических технологий. 

По мнению экспертов института, в 
настоящее время требуется как строи-
тельство новых магистральных путей 
и их модернизация, так и развитие 
транспортных узлов, включающих 
инфраструктуру промышленных пред-
приятий и станций примыкания общего 
пользования.

О необходимости модернизации ин-
фраструктуры грузоотправителей/
грузополучателей вместе с развитием 
инфраструктуры железной дороги заявил 
заместитель генерального директора 
ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки» Канат 
Кобесов. 

– За 2021 год рост контейнерных 
перевозок составил порядка 46%. Мир 
меняется, меняются требования, условия 
погрузки и выгрузки. Территория услуг 
«последняя миля» тоже требует своего 
развития и изменений, – подчеркнул он.

СТРАТЕГИЧЕСКИЕ  ИНИЦИАТИВЫ
Специалисты Научно-исследовательского института транспорта и коммуникаций                                           

(НИИ ТК) по заказу Союза транспортников Казахстана «KAZLOGISTICS»  проанализировали со-
стояние рынка грузовых железнодорожных перевозок и сформулировали семь стратегических 
инициатив для сокращения транспортных издержек и сбалансированного развития отрасли. 

ҮНЕМДЕЛГЕН 
ҚАРЖЫ 
ЖҰМСАЛУДА

Алуа ТЛЕУБАЙ,
Нур-Султан

МЫҢ  

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан
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Ұлан ОРАЗ,
Нұр-Сұлтан

Жан ПЕРДЕБЕК,
Шымкент

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

ТАСЫМАЛ

ҚЫЛМЫС

 Өкінішке орай, соңғы кезде 
теміржол мүлкіне қол сұғушы-
лар көбейіп барады. Оңай 
олжаға кенелмек болғандар 
қатарында жасөспірімдер қыл-
мысы артқаны теміржолшы-
ларды алаңдатып отыр...

СҰҚ ҚОЛДАР КӨБЕЙГЕН  

 Өткен жылы Маңғыстау жол дистанциясы аумағында 
үш ұрлық болса, биылғы қарашаның өзінде бес факті тір-
келіпті. Пайдакүнемдер енді теміржолшылардың киіміне 
де ауыз салған. 30 қараша күні күзетпелі қоймадан он 
дана қыстық күрте ұшты-күйлі жоқ болған. Бұған дейін 
жолға шыққан малмен алысқан жолшылар енді өздеріне 
тағы бір жаңа міндет жүктеп отыр, олар бұдан былай 
ізкесушілікті қосымша кәсіп етпеске амалымыз жоқ дейді.  

– Маңғыстау жол дистанциясы бойынша биыл 11 айда 
алты ұрлық тіркелді. Соның бесеуі қарашада. Келтірілген 
шығын – 484 мың теңге. Қарашаның 17 және 19 күндері 
араға күн салып екі бірдей ұрлық болғандықтан, дәнік-
кеннен құныққан жаман деген, тағы келеріне сенімді 
болып тұзақ құрып, үшінші рет ұрлық үстінде ұстадық. 
Көліктерін тексергенде біздің біраз бұйым шықты. Ме-
таллоломға тапсырмақ екен. Тапсыратын жеріне барып, 
ол жерден де бірталай мүлкімізді қайтарып алдық. Осы 
әрекетті істеп жүрген жаңаөзендік тоғызыншы сынып-
та оқитын төрт оқушы екен. Әрі қарай олардың ісімен 
желілік полиция бөлімшесі айналысады. Бұл – Өзен мен 
Жетібай станциялары арасында болған оқиға, – дейді 
Маңғыстау жол дистанциясының жетекші инженері 
Мұхтар Кульчанбаев. 

Дистанция қызметкерлері желілік полиция өкілдерімен 
бірлесіп тұрғындармен, мектеп оқушыларымен түсінік 
жұмыстарын жүргізуде.  

Тарихқа көз салсақ, сонау 1921 жылы 9 желтоқсанда 
Бүкілресейлік Орталық атқарушы комитет Қаулысымен 
жол қатынастарының ведомстволық күзет қызметінің негізі 
қаланған екен. Станциялар мен теміржол парктеріндегі, 
қоймалардағы және жолда келе жатқан пойыздардағы 
жүктердің  қауіпсіздігі мен сақталуы, темір жол көлігінің 
инженерлік құрылымдарының күзеті жаңа саланың міндеті 
болып белгіленеді. Міне, содан бері жүз жыл сол міндетті 
абыроймен атқарып келе жатқан күзет қызметін талай 
тар жол, тайғақ кешуді бастан кешіп, теміржол көлігімен 
қоса дамып келеді. 

– Әскерилендірілген темір жол күзетінің қалыптасып, 
дамуына атсалысқан алдыңғы аға буынның ерлік істері 
бүгінгі ұрпаққа жеткен. Тіпті бұл салада әскери күзет-
шілер қызметі ұрпақтан ұрпаққа мирас болып, бірнеше 
буын алмасқан әулеттері де қалыптасты. Теміржолдың 
қырағы күзетінде адал еңбекпен абыройлы қызмет етіп, 
өз міндеттерін мінсіз атқарып жүрген олардың бірқатары 
бүгін арнайы марапаттарға ие болады. Бүгінгі таңда біздің 
филиалда «Үздік күзетші» белгісін иеленген 48 күзетші 
жұмыс істейді. Бұл біз үшін үлкен мақтаныш пен абырой, 
– деді мерекелік жиында сөз алған «ӘТЖК» ЖШС Ақмола 
филиалының директоры Жанболат Күнкенов. 

Салтанатты шарада саланың жүз жылдық тарихынан 
сыр шертетін арнайы бейнеролик көпшілік назарына 
ұсынылды. Күзет қызметінің қырағы сарбаздары   «Алғыс 
хатпен», Құрмет грамотасымен, «Үздік күзетші» белгісімен 
және «ӘТЖК-100 жыл» арнайы төсбелгісімен марапатталып, 
ардагерлер естелік айтты. Олардың қатарында өмірінің 
43 жылын осы салаға арнаған ардагер Нұрлан Ыбыраев, 
Құрметті теміржолшы, кәсіподақ қызметін жандандырып 
жүрген зейнеткер Надежда Горбылева, атқыштар команда-
сының ардагері Шаймерден Бекбатыров күзет қызметінің  
даму кезеңдері туралы тамаша естеліктерімен бөлісті. Темір 
жол көлігінде құқық бұзушылықтың алдын алуға және ішкі 
істер органдарымен белсенді іс-қимыл жасауға қосқан 
үлесі үшін ҚР ІІМ Алғыс хатымен «ӘТЖК» ЖШС Ақмола 
филиалы директорының орынбасары, әскерилендірілген 
күзетті ұйымдастыру бөлімінің бастығы Андрей Меринян, 
Көкшетау станциясындағы атқыштар командасының бастығы 
Ерлан Әлмұхамбетов, күзет қызметіндегі табысты еңбегі 
үшін Күзет ұйымдары қауымдастығының грамотасымен 
Ербол Бекхожин марапатталды. Бұдан басқа 50-ден аса 
қызметкер серіктестік қызметін сапалы ету, міндеттерді 
жүзеге асыру жолында атқарған ерен еңбектері үшін Алғыс 
хаттарға ие болып, «ӘТЖК-100 жыл» төсбелгісін тақты. 
Ал «Үздік күзетші» белгісі Нұр-Сұлтан станциясындағы 
атқыштар командасының күзетшісі Мұрат Омаровқа, 
Қырқыншы станциясындағы атқыштар тобының күзетшісі 
Қайырбек Диханбаевқа берілді. 

Суретті түсірген автор

Бұл орайда аймақтағы ірі өндірістік орта-
лықтарда орын тепкен Жаңа-Семей, Суықбұлақ, 
Жаңғызтөбе және Аягөз станцияларындағы 
жүк айналымына қатысты көрсеткіштер 
ұдайы назарда ұсталады. Баса айта кетер бір 
жайт, еліміздегі карантиндік шектеулерге 
қарамастан ағымдағы жылдың өткен 10 ай-
ында құрылыс материалдарының тасымалы 
бәсеңдеген жоқ. Яғни, күллі республика бой-
ынша орман өнімдерін тиеу мен жеткізуде 
шығыстық теміржолшылар алдыңғы орыннан 
түскен жоқ. Әсіресе  Ресейдің «Батыс Алтай» 

бөлімшесімен аралықта орын тепкен Локоть 
станциясында қарбалас көп. Шекаралық 
аймақта орналасқан  Ауыл мен Локоть стан-
цияларында пойыздарды қабылдау мен өткізу 
күн тақырыбынан түспей тұр.  

Сол тәрізді мемлекеттік «Нұрлы жол» бағдар-
ламасы аясында халықаралық маңызға ие 
Қалбатау-Майқапшағай күре жолының күрделі 
жөндеуден өтуі де құрылыс материалдары-
ның тасымалына қарқын беруде. Бұл ретте 
Жаңғызтөбе станциясына «Қазавтожол» АҚ 
тапсырысы бойынша қиыршық тас, құм, 
дизельді отын мен битум тәрізді бірқатар 
құрылыс заттары үзіліссіз жеткізілуде. Биылғы 
көрсеткіш жоспардан артып отыр. 

ҚҰРЫЛЫС МАТЕРИАЛДАРЫН  ЖЕТКІЗУДЕ КІДІРІС ЖОҚ
Бүгінгі таңда Семей ЖТ бөлімшесін-
дегі бірқатар жүк станцияларының 
қызметтік функциясына кіретін не-
гізгі басымдықтардың бірі жол және 
құрылыс материалдарының тасымалы 
болып отыр. 

ӘТЖК – 100 жыл
ҒАСЫР ЖҮГІН КӨТЕРГЕН 
КҮЗЕТ ҚЫЗМЕТІ

Сала қауіпсіздігін бір ғасыр бойы қамта-
масыз етіп келе жатқан Әскерилендірілген 
теміржол күзеті қызметіне биыл – бір ғасыр. 
Тәуелсіздік мерекесі қарсаңында елорда-
да өткен «ӘТЖК» ЖШС-нің жүз жылдық 
мерейтойына арналған шарада саланың 
бүгінгі және кешегі буыны бас қосты.  

Ұлттық компанияның Тұрақты 
даму саласындағы стратегиялық 
ұстанымы – БҰҰ-ның Тұрақты даму 
мақсаттарына қол жеткізу. Өн-
дірістік қауіпсіздік және қоршаған 
ортаны қорғау бойынша өткен 
кешегі форумда «Компанияның 
өндірістік қауіпсіздік саласындағы 
тұрақты дамуы» туралы сөз алған 
Компания бас инженері Батыр 
Котырев, «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның БҰҰ-
ның Тұрақты даму саласындағы 
17 мақсатына бейілділігі эколо-
гиялық қауіпсіздік, әлеуметтік 
тұрақтылық және экономикалық 
орнықтылық аспектілерінде ашы-
латынын атап өтті. 

«Компанияның экологиялық 
көрсеткіштеріне келер болсақ, 
қазіргі уақытта экологиялық әсер 
ету деңгейі төмендеудің тұрақты 
динамикасымен сипатталып отыр. 
Және ол теміржол көлігінің қор-
шаған ортаға теріс әсерін азайтуға 
бағытталған жыл сайынғы кешенді 
техникалық табиғатты қорғау 
іс-шараларын іске асыру есебінен 
қамтамасыз етілуде. Мәселен, 
есепті кезеңде қоршаған ортаға 
зиянды заттардың эмиссиясы 5,5 
мың тоннаға төмендеді. Компа-
нияның «Экологиялық әсер ету 
деңгейі» көрсеткіші есепті тоқсанда 
0,639 құрап, 2021 жылға арналған 
нысаналы мәнінен – 0,640-тан 
төмендеп, жақсара түсті. Осылайша, 
айыппұлдар мен нормативтен тыс 
төлемдерге жол берілген жоқ», – 
деді Батыр Котырев.  

ПАРИЖ КЕЛІСІМІ 
ТАЛАБЫ АЯСЫНДА
БҰҰ мақсаттарының крите-

рийлеріне сәйкес Компанияның 
қоршаған ортаға әсеріне жүр-
гізілген бағалау, Компанияның 
негізгі экологиялық аспектілері 
– парниктік газдар немесе СО2 
шығарындылары екенін көрсетуде. 
Ал оларды басқару бағытында 
қандай жұмыс жүргізіліп жатыр?  

«Париж келісімінің талаптарын 
іске асыру шеңберінде көмірте-
гі бейтараптығына қол жеткізу 
бүкіл әлемде өзекті мәселе болып 
отыр. Қазақстан Республикасы 
ТМД елдері арасында бірінші 
болып осы Келісімді 2016 жылғы 
6 желтоқсанда ратификацияла-
ды және декарбонизацияланған 
(көміртексіздендіру) экономиканы 
дамытуға өзінің бейілділігін дәйекті 
түрде көрсетуде. ҚР Президенті 
Климат жөніндегі Париж келісімі 

Форум

БАСЫМ БАҒЫТ – ЭКОЛОГИЯЛЫҚ  ҚАУІПСІЗДІК

Тұрақты даму үш негізгі  – экологиялық қауіпсіздік, әлеуметтік жауапкер-
шілік және экономикалық әл-ауқат бағытын қамтиды. Осы ретте, «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ республикамыздың көлік саласының көшбасшысы бола отырып, жоғары 
өндірістік және қаржылық көрсеткіштерге қол жеткізуге ғана емес, сонымен 
қатар елдің дамуы мен өркендеуіне, оның азаматтарының өмір сүру сапасы 
мен жағдайларын жақсартуға үлес қосуға ұмтылуда.

– Бүгінгі күні жүк көлемі күрт артуы себепті 
жоспарлы шараларды әр ай сайын жаңартуға 
мәжбүрміз. Мәселен, өткен жылдың есепті 
мерзімімен алғанда жүк айналымы екі есеге 
дейін өсті. Қазіргі таңда айына ең кемі 1 500 
вагон жүк жөнелтіп жатырмыз, – дейді жаңғыз- 
төбелік теміржолшылар. 

Құрылыс материалдарын тиеу бойынша 
3-класты Суықбұлақ станциясы барлық көрсет-
кіштерді орындауда. Мұнда қазіргі күні тәулігіне 
85-90 вагонға дейін әктас пен қиыршық тас 
тиеліп жөнелтіледі екен. Сол тәрізді 1-класты 
Жаңа-Семей жүк станциясынан темірбетон-
ды өнімдер мен «Силикат» ЖШС-ның кірпіш 
өнімдері мен цемент тиеу де артқан. Мәселен, 
цемент жөнелтуде техникалық жоспар өсіп, 
109,1 пайызға жетіп отыр. Бұған еліміздегі 
тұрғын үй құрылысының қарқын алып, мате-
риалдар бағасының көтерілуі де себеп.

Қорыта айтқанда, Семей теміржолы бойынша 
құрылыс материалдарының тасымалы Қаражыра 
көмірінен кейін екінші орында. Жыл басында 
жергілікті теміржолшылар толық көлемі 12,0 
млн тоннаның үстінде жүк тасымалдауды 
жоспарлаған болатын. Оның ішінде, әлбетте, 
тұрғын үй және жол құрылысына  арналған 
материалдар үлесі мен көмір тасымалының 
көлемі және астық өнімдері мол болмақ. Осы 
орайда өндіріске жұмсалатын шығын мен 
кіріс көлемі бойынша көрсеткіштер қазіргі 
күні нәтижелі түрде орындалуда. Соңғы бір 
айдың ішінде жоспар толық орындалуы тиіс. 

Ал, жыл бойынша атқарылуы тиіс жоспарға 
сүйенсек, биыл жүк айналымын 7418 млн ткм 
неттоға жеткізу – шығыстағы теміржолшылар 
үшін басты меже. Шығыстағы теміржолшы-
лар ел тәуелсіздігін толайым табыспен қарсы 
аламыз деген сенімде.  

Суреттерді түсірген Александр ЖАБЧУК

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан

қабылдануының бес жылдығына 
арналған климаттық амбициялар 
жөніндегі саммитте: «Біз 2060 
жылға қарай көміртекті бейта-
раптыққа қол жеткізуге міндетте-
неміз. Осы мақсатқа қол жеткізу 
үшін Қазақстан эмиссияларды 
қысқарту және экономикамызды 
декарбонизациялау бойынша 
өршіл ұзақ мерзімді стратегияны 
әзірлейді және қабылдайды» деген 
болатын. Өз кезегінде, «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ Париж келісімін орындау 
шеңберінде 2060 жылға қарай 
көміртекті бейтараптыққа қол 
жеткізудің жақтаушысы екенін 
көрсетеді және қазіргі уақытта 
Компанияны терең декарбониза-
циялау тұжырымдамасын әзірлеу 
бойынша жұмыс жүргізуде», – дейді 
Компания бас инженері келешек 
күннің жоспарымен бөлісіп. 

ЗИЯНДЫ ҚАЛДЫҚТАР 
ҮЛЕСІ  АЗАЮДА  
Теміржол көлігінен қоршаған 

ортаны ластайтын заттардың 
шығарылуы тұрақты  төмендеу 
үрдісіне ие болып отыр. Нақты 
деректерге жүгінсек, Қазақстан 
Республикасының парниктік газ-
дардың ұлттық кадастрына сәйкес, 
1990-2018 жылдар аралығында 
теміржол көлігінен шығарылған 
зиянды заттардың үлесі 24,3%-дан 
6,2%-ға дейін төмендеген.

Батыр Котырев, компания бой-
ынша шығарылатын барлық пар-
никтік газдар жиынтығының, яғни 
көміртегі ізінің төмендегенін айтады. 
Ұйымның көміртегі ізі тікелей және 
жанама шығарындыларды қамтиды. 
Әдетте, парниктік газдардың тіке-
лей шығарындылары жылжымалы 
көздерді (тепловоздар, дрезиналар, 
Автомобильдер) және тұрақты 
тұтынушыларды (қазандарды, қа-
зандықтарды, пештерді) пайдалану 
процесінде жүзеге асырылады. 

«2013 жылдан бастап компания-
ның өндірістік қызметінен көміртегі 
ізі 10% төмендеді. Егер 2013 жылы 
СО2 тікелей шығарындылары 2 
млн 079 мың тоннаны құраса, 

2020 жылы бұл көрсеткіш 1 млн 
888 тоннаға дейін азайды», – дейді 
Батыр Қуанышұлы. 

Компания бойынша шығарын-
дыларды азайту энергия жинақтау 
іс-шараларын жүргізу нәтиже-
сінде қамтамасыз етілуде екен. 
Сондай-ақ, ел теміржолында 

пайдаланып жүрген «Evolution» 
сериялы тепловоздар ескі үлгідегі 
тепловоздармен салыстырғанда 
ластаушы заттардың шығарылуын  
2,2 есе азайтуға мүмкіндік беруде. 

ДЕКАРБОНИЗАЦИЯЛАУ 
СЦЕНАРИЙЛЕРІ
«ҚТЖ» ҰК» АҚ бас инженері 

компанияны 2030 және 2060 
жылдарға дейін декарбониза-
циялаудың бірнеше сценарийін 
ұсынады. Біріншісі, Компанияның 
ірі инфрақұрылымдық жобаларды 
жүзеге асыруға инвестициялық 
мүмкіндігі шектеулі екенін еске-
ре отырып, локомотив паркін 
жаңарту есебінен  351,9 мың 
тоннаға дейін СО2-ні аз да болса 
төмендетуге болатынын айтады. 
Ал екінші оптимистік сценарий – 
Достық-Мойынты телімін электр-
лендіріп, сұйытылған табиғи газ 
отынына өткен 77 локомотивті 
өндіріске енгізе отырып, мұнымен 
қоса локомотив паркін жаңарту 
есебінен СО2-ні 519 мың тоннаға 
дейін төмендетуге қол жеткізу 
жоспарына құрылған. Үшіншісі, 
терең декарбонизациялау. Бұл 
сценарий аккумуляторлық локо-
мотивтерді, ал кейіннен сутекті 

белсенді қолданумен сипатталып 
отыр. Әлбетте, көрсетілген жоба-
ларды іске асыру едәуір дәрежеде 
мемлекеттік қаржыландыру мүм-
кіндігіне байланысты болмақ. 

Батыр Котырев, тартымдық 
емес қажеттіліктерде (қазандық, 
қазан) төмен көміртекті дамыту 
бойынша да үш сценарий ұсы-
нады. Біріншісі, көмірмен және 
дизель отынымен жұмыс істейтін 
қазандықтарды газға ауыстыру 
болса, екіншісі, көмірмен жанатын 
қазандықтарды жетілдіре отырып, 
ұзақ жанатын қазандықтарды 
пайдалану есебінен ауаны ласта-
ушы заттарды 8,1 мың тонна СО2 
дейін азайту. Үшінші сценарий 
электромобильдерді, тіршілікті 
қамтамасыз ету жүйелері үшін 
жаңартылатын энергия көздерін 
белсенді пайдалануды, автокөлік-
терде сутегіні қолдануды көздейді. 
Енді бұл әлемде технологиялардың 
қарқынды дамуымен байланысты 
болмақ. «Сұйытылған табиғи газды, 
газомоторлы отынды пайдалану, 
әрине, бүгінгі күні анағұрлым 
пысықталған мәселе. Сұйытылған 
табиғи газды мотор отыны ретінде 
локомотивке енгізу және қолдану 
үшін бір локомотивте пилоттық 
жобаны сынақтан өткізбекпіз. Бұл 
зерттеу жұмысын 2024 жылдың 
соңына дейін өткізуді жоспарлап 
отырмыз», – дейді бас инженер. 

Ол сонымен қатар 2022 жылдың 
1 тоқсанынан бастап екі департа-
менттің ережелеріне энергияға 
көшу мәселелері бойынша қосымша 
функциялар бөлігінде өзгерістер 
енгізілетінін атап өтті. Сондай-ақ, 
түрлі мамандықтағы 7000-нан 
астам адам тұрақты даму мәселесі 
бойынша қайта даярлаудан және 
біліктілігін арттырудан өтпек. 
Қазіргі уақытта «ҚТЖ» ҰК» АҚ-да 
парниктік газдардың шығарын-
дыларын азайту жөніндегі жол 
картасының жобасы жасалуда екен. 

 Суреттерді түсірген 
Александр ЖАБЧУК

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау
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Открывая мероприятие, объеди-
нившее в офлайн- и онлайн-фор-
матах более 1 500 участников 
из Казахстана, России и стран 
Европы, председатель правления 
АО «НК «ҚТЖ» Нурлан Сауранбаев 
отметил, что требования охраны 
труда и производственной безо-
пасности должны соблюдаться 
на всех уровнях, независимо от 
должности. 

Согласился с ним президент 
Международного фонда предот-
вращения профессиональных 
рисков, мировой посол Концепции 
нулевого травматизма Vision Zero 
Ханс-Хорст Конколевски, который 
в своем выступлении рассказал о 
базовых принципах управления 
охраной труда и безопасностью 
на рабочем месте.

–  Стратегия Vision Zero представ-
ляет собой новое мышление, общее 
для всей компании и основанное на 
том, что инциденты, аварии, случаи 
травматизма можно предотвратить. 
Традиционно мы фокусировались на 
здоровье работников, однако анализ 
статистики происшествий показал, 
что не менее важно «ментальное 
здоровье» человека, – сообщил он. 

К настоящему моменту мировую 
концепцию нулевого травматизма 
в Казахстане поддержали 385 
компаний. 

– Чтобы адаптировать наши 
принципы на любом предприя-
тии, мы определили семь золотых 
правил Vision Zero. Первое, и очень 
значимое из них, – о лидерстве и 
демонстрации ответственного 
отношения и приверженности 
принципам Vision Zero со стороны 
топ-менеджмента компании, – под-
черкнул Ханс-Хорст Конколевски. 
– Мы считаем, что руководство 
играет важную роль в продвижении 
вопросов безопасности в коллек-
тиве. Устойчивый бизнес-успех 
зависит от здоровья и мотивации 
рабочей силы, и нужно понимать, 
что благополучие сотрудников – 
обязанность менеджеров. 

На БЛАГО работников
Более подробно о мероприятиях, 

направленных на создание БЛА-
ГОприятных условий труда в АО 
«НК «ҚТЖ», рассказал заместитель 
председателя правления по кадро-
вым вопросам Серик Кеулимжаев. 

– В компании постоянно совер-
шенствуются программы мораль-
ного поощрения и улучшается 
социальный пакет. В 2021 году нам 
удалось увеличить периодичность 
оздоровления работников и пенси-
онеров в санаториях Казахстана, 
обеспечить добровольной медицин-
ской страховкой всех сотрудников 
компании и увеличить размер 
премии к отраслевым наградам 
почти в два раза, – сообщил он. – За-
работная плата производственного 
персонала дважды повышалась на 
10%, что обеспечило рост средне-
месячной заработной платы на 

20% по сравнению с прошлым 
годом. В следующем году плани-
руется повышение зарплаты как 
минимум на 5%. 

Кроме того, осуществляется 
ежеквартальное премирование 
производственного персонала 
по принципу отраслевого сорев-
нования. Продолжается тиражи-
рование подхода премирования 
по КТУ. В 2021 году этим видом 
премии охвачено уже более 27 000 
работников. Стартовал проект 
корпоративной системы мотива-
ции, направленной на повышение 
эффективности процессов. 

Серик Кеулимжаев также подвел 
первые итоги реализации програм-
мы улучшения социально-бытовых 
условий железнодорожников. 

– В течение этого года отре-
монтировано более 300 бытовых 
помещений, обеспечена поставка 
свыше 2 000 единиц бытовой тех-
ники для линейных подразделений, 
до конца декабря на предприятия 
будет поставлено 8 500 единиц 

санитарно-бытового инвентаря, 
– проинформировал он. – Мы не 
останавливаемся на достигнутом 
и сохраним вектор создания БЛА-
ГОприятных условий труда. 

К НУЛЕВОМУ ТРАВМАТИЗМУ
Одной из ключевых задач пред-

стоящего года в ҚТЖ определено 
развитие культуры безопасности 
через призму совершенствования 
корпоративной культуры.  Текущую 
ситуацию по компании в своем 
докладе представил директор 
департамента производственной 
безопасности и экологии АО «НК 
«ҚТЖ» Асхат Сариев.

– Последние два года мы посвяти-
ли построению Интегрированной 
системы «Производственная безо-
пасность» (ИС ПБ). Она получила 
признание на международном 
уровне – проект занял 2-е место 
на конкурсе МСЖД UIC DIGITAL 
AWARDS 2020 в номинации «Без-
опасность». И сейчас мы с полной 
уверенностью можем сказать, 
что по некоторым параметрам в 
цифровизации опережаем мно-
гие передовые компании. Но 
факт того, что у нас имеется одна 
из лучших систем, не говорит о 
том, что мы пришли к нулевому 
травматизму. Теперь нам необхо-
димо эти инструменты правильно 
использовать, – подчеркнул он. 

В октябре текущего года предсе-
датель правления АО «НК «ҚТЖ» 
Нурлан Сауранбаев подписал 
личное обращение к каждому 
сотруднику компании, где под-
твердил их право на приостановку 
или прекращение небезопасных 
работ, без отрицательных для них 

последствий. С начала года этим 
правом воспользовались 500 раз, 
используя мобильное приложение 
ИС ПБ. К настоящему моменту 
в ИС ПБ пользуются более 100 
тысяч сотрудников. 

За 2021 год в системе ИС ПБ заре-
гистрировано свыше 23 тысяч ПДБ 
– предотвращение происшествий, это 
и есть проактивный метод управления 
безопасностью. В целом использо-
вание мобильного приложения уже 
способствовало выявлению более 
70 тысяч нарушений. 

– Одной из неотъемлемых частей 
и программы нулевого травмати-
зима, и ПДБ, является поощрение 
безопасного поведения, – отметил 
Асхат Сариев. –  Ежемесячно под 
председательством главного инже-
нера компании Батыра Котырева 
мы осуществляем выгрузку всех 
ПДБ, и работники нашей компании 
получают выплаты в зависимости 
от того, насколько опасные дей-
ствия они предотвратили.

С начала года премировано свыше 
300 производственных работников. 

– Для эффективного применения 
ПДБ и других инструментов требу-
ется достаточно высокий уровень 
компетенции кадров, поэтому мы 
активно продвигаем корпоративное 
обучение, в том числе работе в ИС 
ПБ, – сказал Асхат Сариев.

По всем курсам до конца года 
планируется обучить 62 421 ра-
ботника. 

– В ноябре с помощью мобильного 
приложения мы провели очередной 
замер уровня культуры безопас-
ности в нашей компании. После 
обработки данных, согласно шкалы, 
предусмотренной в руководстве от 
Vision Zero, степень выполнения 
показателей безопасности, здоровья 
и благополучия составила 57%, – 
привел данные спикер.

К слову, ҚТЖ является единствен-
ной портфельной компанией фонда 
«Самрук-Қазына», использующей 
не только мобильное приложение, 
но и модуль  ознакомления с мол-
ниями и бюллетениями. 

– Новые вызовы, с которыми мы 
столкнулись, позволили по-новому 
оценить подходы  к  вопросам безо-
пасности, если мы хотим  управлять 
своей деятельностью устойчиво, 
планомерно закрепляя достигну-
тые результаты, – заключил Асхат 
Сариев.

Фото Александра ЖАБЧУКА

База бесперебойно снабжает предприятия 
железной дороги  запасными частями, обору-
дованием, инструментами, лакокрасочными, 
строительными и другими материальными 
ценностями по установленной номенклатуре.

Предприятие основано в 1939 году. Штат 
работников небольшой, всего 48 человек, из 
них 39 составляют производственный персонал.

Общая площадь базы – 9,094 га. На ее тер-
ритории находятся 22 складских помещения, 
которые расположены вдоль подъездных путей, 
удобные площадки для выгрузки грузов из 
автотранспортных средств. Также здесь есть 5 
разветвленных тупиков протяженностью 1 967 
метров, где возможно производить погрузку/
выгрузку около 15 вагонов.

Кран козловой грузоподъемностью 20 тонн 
предназначен непосредственно для погрузки и 
выгрузки полувагонов, платформ, а также автома-

шин с негабаритными грузами. Очень тщательно 
проходит процедура приема: при получении от 
поставщиков согласно договору и специфика-
ции инженеры материальной базы совместно 
с представителями заказчика осматривают ка-
чество товара. После получения разнарядок от 
заказчика  организовывается погрузка в вагоны 
по направлениям для линейных предприятий 
НЖС-7 и других  регинов Казахстана.

Основные профессии здесь – грузчики, стро-
пальщики. Смотреть, как работают ребята, 
просто удовольствие, насколько быстро и 

В ТРУДОВОМ 
РИТМЕ

СОГЛАСНО ПОДАННОЙ ЗАЯВКЕ
Главными задачами Алматинской материаль-
но-технической базы являются обеспечение 
стабильной работы, создание условий хра-
нения, своевременной приемки и отгрузки 
товаров. 

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

сноровисто они выполняют свои обязанности. 
Причем все действия у них отработаны до 
автоматизма, каждый выполняет свою функ-
цию. Стропальщик – это обученный человек, 
который должен хорошо разбираться не только 
в грузах и способах их крепления, но и иметь 
специальные навыки и подготовку по работе 
с ними. Особенно с обслуживанием больших 
объемов грузов, а это – серьезная ответствен-
ность. К примеру, грузчики Мурат Абдулгазиев 
и Жасулан Керимов знают  сигналы, которыми 
обмениваются с крановщиками, безопасные 
способы зацепки и крепления груза, правила 
для безопасного перемещения различных 
грузов. Начальник базы МТС Мухтар Сарыбаев 
отзывается о своих специалистах   только в 
превосходной степени.

– Мы стараемся создать все необходимые 
условия, чтобы нашим работникам было 
комфортно, – говорит он.

 Даже обстановка на этом предприятии 
пропитана особым дружелюбием и взаимо-
выручкой, каждый из рабочих трудится на 
общий результат, здесь чувствуется корпо-
ративный дух и умение прийти на помощь. 
Надо сказать, что обеспечение спецодеждой 
и обувью проводится согласно заявкам и без 
проволочек. Все проблемы, связанные с преж-
девременным выходом из строя, сообщаются 
изготовителю. Постоянно проводится работа 
по расширению ассортимента, улучшению 
защитных средств и качества одежды.  

Фото автора

Форум

БЕЗОПАСНОСТЬ И УСТОЙЧИВОЕ РАЗВИТИЕ 
Вопросы развития культуры безопасности в АО «НК «ҚТЖ», продвижения 
Концепции нулевого травматизма Vision Zero и создания БЛАГОприятных 
условий труда обсудили в ходе III Ежегодного форума по производственной 
безопасности и охраны окружающей среды в Нур-Султане.

Любовь РОВБА,
Нур-Султан

Зимний период на дистанции – это не только уборка и 
очистка путей от заносов, но и профилактический спуск 
лавин, если возникнет опасность самопроизвольного 
падения снежной массы на железнодорожный путь. 

– В ноябре уже были заявки на снегоочистительную 
технику, – рассказал начальник производственно-техни-
ческого отдела Кумыстауской дистанции пути Георгий 
Колмаков. – Отработал «снегач» СДПМ на перегоне 
Кумыстау – Алтай, заказывали снегоочистительную 
технику СТРУГ по станции Алтай, она отработала по 
очистке станционных путей.

Технику для борьбы со снегом, а это два СМ, два 
СТРУГа, семь СДПМ,  на Кумыстауской дистанции пути 
подготовили еще в осенний период, опробовали ее.

Перед началом зимы очистили полосы отвода вдоль 
железной дороги, для того чтобы не затруднялась работа 
снегоочистительной техники. Здесь собрали все шпалы и 
рельсы из верхнего строения пути, которые заменили на новые.

– Пойдут обильные снега, начнутся взрывные работы, 
околка льда на мостах. Альпинисты прошли обучение, 
это ремонтники ИСО с допуском к высотным работам. 
Такая бригада нужна в ПЧ-38 не только для спуска ла-
вин зимой или ранней весной, но и для оборки камней 
в период дождей, – объяснил Георгий Колмаков. – В 
целом, мы полностью готовы к зиме. 

Работа по выявлению дефектов пути, их устранению 
ведется и в зимний период. Дважды в месяц здесь прохо-
дит вагон-путеизмеритель. В начале месяца он выявляет 
неисправности, выдает результат. Эти дефекты путейцы 
потом устраняют, а после, в конце месяца, путеизмери-
тельная техника проходит еще раз, чтобы проверить, 
насколько качественной была работа. 

Что касается летних путевых работ, то в Кумыстауской 
дистанции пути в этом году выполнили 7 километров 
среднего ремонта пути, произвели укладку новых стре-
лочных переводов. Один на станции Алтай, стрелки №1 
и №3, по одному стрелочному переводу сменили на стан-
циях Тургусун и Таусамалы. По смене рельсов при плане 
6 километров выполнение составило 10 километров. 

Фото автора

ЗИМА ПРОВЕРИТ 
НА ПРОЧНОСТЬ

Снегопадов в Вос точном                       
Казахстане было пока не много, но 
чтобы осадки не стали помехой в 
работе Кумыстауской дистанции 
пути (ПЧ-38), здесь уже прошли 
первые работы снегоочиститель-
ной техники. 

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

Библиотекари  технической библиотеки Павлодарского 
отделения магистральной сети тесно сотрудничают с 
учебными заведениями. Так, в рамках Международного 
дня борьбы со СПИДом, который отмечается  1 декабря, 
в стенах библиотеки был проведен информационный 
дайджест «Молодость без СПИДа». Его участниками 
стали студенты первого курса Педагогического высшего 
колледжа им. Б. Ахметова. Мероприятие организовала 
главный библиотекарь научно-технической библиотеки 
Татьяна Бахтина. Учащаяся Анжелика Раббе подготовила 
слайд-презентацию о статистике заболеваемости в Павлодаре 
и провела ее обзор. В ходе беседы были затронуты такие 
темы, как правда и мифы о СПИДе, как обезопасить себя, 
своих близких, о мерах предохранения от этой болезни.

– К счастью, большинство людей продолжает соблюдать 
основные рекомендации, направленные на ограничение 
и недопущение распространения этих инфекций, унося-
щих человеческие жизни, – рассказала Татьяна Бахтина.

По завершении мероприятия организаторы провели 
экскурсию для студентов по библиотеке и обзор посту-
пивших периодических изданий.

К слову, техническая библиотека Павлодарского отде-
ления магистральной сети считается одной из старейших 
и передовых библиотек среди филиалов  АО «НК «ҚТЖ». 
Она открылась в 1954 году в здании старого вокзала, 
когда на станцию Павлодар впервые были завезены 
книги. Библиотека располагает богатым фондом на-
учно-технической литературы и играет большую роль 
в повышении профессиональных знаний работников 
железнодорожного транспорта.

Сегодня библиотека – это не только печатные доку-
менты, но и электронные.  База данных электронных 
документов научно-технической библиотеки насчитывает 
389 экземпляров.

Фото автора

ПРЕДУПРЕЖДЕНИЕ 
ЛУЧШЕ ЛЕЧЕНИЯ

На минувшей неделе железно-
дорожники с библиотекарями 
провели информационно-разъ-
яснительное мероприятие для 
студентов, посвященное Междуна-
родному дню борьбы со СПИДом.

Айдана ЕРТАЙ,
Павлодар

К НАСТОЯЩЕМУ МОМЕНТУ МИРОВУЮ                            
КОНЦЕПЦИЮ НУЛЕВОГО ТРАВМАТИЗМА В 
КАЗАХСТАНЕ ПОДДЕРЖАЛИ 385 КОМПАНИЙ.

ПРОФИЛАКТИКА

СНЕГОБОРЬБА
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Светлана МОГАЙ,
Караганда

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Анна МАРЬИНА,
Илецк

Ардан СЕРДАЛЫ,
Қандыағаш

Ұлан ОРАЗ,
Нұр-Сұлтан

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

Ақтөбедегі локомотив пайдалану депосы ұжымының 
85 пайыздан астамы вакцина алған. 

«Бүгінгі күні мекемедегі 684 адамның 587-і коро-
навирусқа қарсы екпе алды. Мен өз басым вакцина 
алғаннан кейін аллергиядан құтылдым. Көктем ай-
ында «Спутник V» вакцинасын алдым. Биыл аллергия 
мазалаған жоқ, өзім де таң қалдым», – дейді кадр 
бөлімінің менеджері Талғат Көшербаев.

Сонымен қатар, мекемеде қызметкерлерді әлеумет-
тік қорғауға арналған кепілдендірілген жеңілдіктер 
тиісінше жұмыс істеп тұр. 

«Биыл 53 адамға түрлі демалыс орындарына жолда-
ма берілді. Оның төртеуі – ардагерлеріміз. Негізінен 
Сарыағаш, Алматы, Қостанай, Бурабай, Өскемен 
қалаларындағы демалыс орындарына жібереміз. 
Қызметкерлер жолдама құнының тек 10 пайызын 
төлейді. Биыл пандемиялық жағдайға байланысты 
кейбір шипажайлар жабық болғандықтан жолдамалар 
аз берілді. Оған дейін бір жылда 80-90 жұмысшымыз 
жолдама алып жүрді», – дейді Талғат Көшербаев.

В спортивном мероприятии приняли 
участие предприятия и организа-
ции Карагандинского отделения ГП, 
отделения магистральной сети, а 
также пенсионеры вышеназванных 
предприятий. 

Всего в турнире участвовало 11 
команд – АО «Вагон-сервис», ЛВРСУ-1, 
ШЧ-22 станции Жанаарка, отделение 
ГП, ВЧДЭ-13, ТЧЭ-14, ТЧЭ-15 станции 
Жанаарка, УПЛП, сборная станции 
Акадыр, ШЧ-19 и другие.

Перед началом соревнования игроков 
приветствовал, поздравил с 30-летием 
независимости Республики Казахстан 
и пожелал успехов в предстоящих 
встречах председатель Карагандинского 
филиала профсоюза Яхия Альмусин. 

 – На сегодняшний день важна про-
паганда здорового образа жизни, и 
вы своим примером вдохновляете и 
заряжаете других, – сказал он. 

Игры были увлекательными и завора-
живающими. Со стороны можно было 
наблюдать, как участники поочередно 
ловко и легко отбивают теннисный 
шар. При этом количество ударов 

Среди участвовавших железнодорожников 
были и такие, кто накануне провел целый день 
на ногах, занимаясь производственными де-
лами. Но усталость, как выяснилось, для этих 
ребят не проблема, тем более если речь идет о 
спортивном событии. На построении все были 
бодры и готовы к предстоящим матчам.

– Для определения победителя турнира каждая 
из команд должна была сыграть друг с другом по 
круговой системе, – рассказал начальник стан-
ции Кокшетау-1 Надырхан Кайсаров. – Лучший 
футбол на турнире показали представители ЭЧ-6. 

И это не случайно. Ведь команде пришлось 
провести пять матчей за два дня. Колоссаль-
ная нагрузка! Но, к чести всех без исключения 
участников турнира, они выдержали. И футбол 
показали яркий и зрелищный. В заключительном 
матче группового турнира они обыграли ШЧ-12, 
которым было достаточно ничьей. Но довольство-

ваться малым игроки ЭЧ-6 не привыкли и забили 
в ворота соперников пять безответных мячей.

К слову, практически все матчи проходили 
в упорной борьбе. Все это свидетельствует о 
сильной конкуренции. Стоит сказать и о том, 
что судейство в играх было объективным. 

По итогам турнира первое место заняли игроки 
ЭЧ-6. Второе досталось команде ШЧ-12, третье 
– представителям ПЧ-15. Лучшим бомбардиром 
турнира назван осмотрщик вагонов ПТО Кокше-
тау (ВЧД-34) Ерiк Молдахметов, звание лучшего 
вратаря получил составитель поездов станции 
Кокшетау-1 Амангельды Айдарбек. 

По словам Надырхана Кайсарова, в планах 
– развиваться дальше, приглашать другие ко-
манды и коллективы железнодорожников для 
проведения игр. Руководство готово в этом деле 
идти навстречу. В прошлом году помешала пан-
демия. А сейчас уже зима. Поэтому осуществить 
планы в ближайшее время пока не получится, а 
вот весной это станет возможным.

Фото автора

Шаймерден Бекбатыров родился 
1 января 1956 года в Ереймен-
тауском районе Акмолинской 
области. Дом семьи Бекбаты-
ровых располагался неподалеку 
от железной дороги, поэтому 
будущий стрелок с раннего дет-
ства с интересом наблюдал за 
проходящими поездами. 

В 1986 году он устроился стрел-
ком в команду на станции Ерей-
ментау Целиноградского отряда 
военизированной охраны Целин-
ной железной дороги. Именно 
здесь раскрылись все лучшие 
черты его характера. Дисциплина, 
собранность, пунктуальность, 
самоотдача и лидерские качества 
позволили Шаймердену Бекбаты-
рову за короткое время пройти 
путь до начальника стрелковой 
команды станции Ерейментау и 
долгие годы возглавлять ее.  

– Во время перестройки были 
свои сложности, после распада 
Советского Союза резко снизился 
уровень жизни, безработица 
усилила случаи хищений на 
железной дороге. Любители 
поживиться за чужой счет не 
гнушались ничем. В тот период 
приходилось проявлять особую 
бдительность и осторожность, – 
рассказывает Шаймерден Рахма-
нович. – В 90-е на разных участках 
железной дороги орудовала 
преступная группировка из 5 
человек, совершавшая кражи с 
грузовых поездов. Двое из них 
на малом ходу скидывали груз 
с подвижного состава, а трое 
других собирали его. Совмест-
ными усилиями с работниками 
транспортной полиции в течение 
недели мы проводили «засадные 
мероприятия» и в результате 
смогли задержать воров.

Работа в военизированной охра-
не – это не только ответственность 
за сохранность вверенного под 
охрану груза, но и безопасность 
движения.

– Бывали случаи, когда, сопро-
вождая грузы в пути, видишь, что 
увязки оборвались на открытом 
подвижном составе или про-
волока торчит с торца вагона. 
Тогда принимаешь все необхо-
димые меры для устранения этой 
неисправности, – вспоминает 
Шаймерден Рахманович.    

 За вклад в дело особой важ-
ности, добросовестный труд и 
смелость Шаймерден Бекбатыров 
неоднократно поощрялся. Он 
отмечен знаками «Адал еңбегі 
үшін» и «Ветерану Казахской 
железной дороги», имеет грамоты 
«Алғыс хат» и «Құрмет грамотасы» 
от руководства ТОО «ВЖДО» и 
АО «НК «Қазақстан темір жолы».

По его мнению, случайных 
людей в этой сложной профессии 
не бывает. 

– Они проявляют себя очень 
быстро и надолго не задержива-
ются, поскольку в экстремальных 
ситуациях личность человека 
видна особенно хорошо, – уверен 
он. – Охранники ВЖДО не сидят 
в костюмах и белых рубашках в 
теплом помещении, они трудятся 
в суровые морозы и изнуряющую 
жару. Наша работа нередко со-
пряжена с опасностями, пото-
му требования к сотрудникам 
высокие.

В январе  2019 года Шаймерден 
Бекбатыров вышел на заслу-
женный отдых. В преддверии 
100-летнего юбилея военизи-
рованной железнодорожной 
охраны он поздравляет коллег 
с этой знаменательной датой 
и желает крепкого здоровья и 
благополучия.

Фото автора

Мамандандырылған жылжымалы 
құрам теміржолдағы апатты жағдай-
ды жойып, пойыздар қозғалысын 
жылдам қалпына келтіреді.  2013 
жылдан бері Рустам Қарабалин 
басқаратын мекемеде 30 адамнан 
тұратын бригада – пойыз бастығы, 
кондукторлар, бригадирлер, кран-
шылар, краншылардың көмек-
шілері, жүк тиеуші, бульдозерші, 
тракторшы, электр станциясының 
машинисі, дәнекерлеуші, слесарь, 
электрик сияқты мамандар бар. 
Олардың бәрі – өз мамандықтары 
бойынша мінсіз дайындалған 
тәжірибелі теміржолшылар.  

«Қалпына келтіру пойызы 
теміржол жұмысындағы маңыз- 
ды құрылым болып табылады. 

ҚАЛПЫНА  КЕЛТІРУ  ПОЙЫЗЫНА – 85 ЖЫЛ  
«ҚТЖ» ҰК» АҚ Ақтөбе магистральды желі бөлімшесі Қандыағаш 
станциясындағы №5 қалпына келтіру пойызының іске қосылға-
нына 85 жыл. Темір жолдағы табиғи және техногенді сипаттағы 
апаттар кезінде көмек көрсетумен кәсіби айналысатын мекеме 
ғасырға жуық қауіпсіздікке қалтқысыз қызмет етіп келеді. 

Партияның «Теміржол»  филиалы-
ның төрағасы, ҚТЖ-ЖТ Қызылорда 
бөлімшесінің басшысы Батырхан 
Базарбаев еңбекте табысқа жеткен 
үздіктерді алғыс хатпен марапаттап, 
партия қатарын толықтырып отырған 
әріптестеріне салтанатты жағдайда 
партия билеттерін табыстады.  

Филиал төрағасы Тұңғыш                             
Президенттің сындарлы саясаты 
мен әлемдік аренадағы беделінің 
арқасында еліміз әлем мойындаған 
мемлекетке айналуына партияның 
қосып отырған үлесі және алдағы 
міндеттер жайлы айтып өтті. 

– Жиын барысында теміржолдың 
түрлі саласында қызмет етіп жүрген 
белсенді 10 азамат партияға мүшелік-
ке қабылданды. Олардың қатарында 
жаңа идеяларымен   партия жұмысын 
жандандыруға құлшыныс танытқан 
қарапайым жұмысшыдан бастап өндіріс 
жетекшілері де бар, – деді филиал төраға-
сының орынбасары Базара Танбаева. 

Егеменді ел атанып, тәуелсіздігін жария-
лаған отыз жыл ішінде Қазақстан жаһандық 
мәселелерді шешуде ортақ ой айта алатын, 
әлемдік деңгейде үздік саясаттың үлгісін 
қалыптастырған, экономикасы дамушы 
ел ретінде қалыптасты. Мұнда  қоғам 
өмірінің барлық бағыттарында алдыңғы 
орында болуды дәстүрге айналдырған 
теміржолшылардың да үлесі мол.  

 Суретті түсірген автор

ТЕМІРЖОЛШЫЛАР  ҮЛЕСІ  МОЛ

ПАРТИЯ 
ТЫНЫСЫ

Тұңғыш Президент күні мен Тәуелсіздіктің 30 
жылдығына орайластырылып өткен аймақ 
теміржолшыларының басқосуында бір топ 
теміржолшы «Нұр Отан»  партиясы қатарына 
қабылданды.

ЕКПЕНІҢ  ПАЙДАСЫ 

СOVID-19

«ҚТЖ» ҰК» АҚ қызметкер-
лерінің арасында қауіпті 
індетке қарсы екпе алу 
қарқынды жүріп, қоғам-
мен тығыз жұмыс жасап 
отырған алпауыт компа-
ния ұжымдық иммунитет 
қалыптастырып үлгерді. Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,

Қызылорда

ВЖДО – 100 лет!

ДНЕМ И НОЧЬЮ НА ПОСТУ

Профессия стрелка военизи-
рованной железнодорожной 
охраны требует выносливости, 
терпения, быстроты реакции 
и технических знаний. Она 
обязывает ответственно нести 
службу днем и ночью, в холод и 
зной. Шаймерден Бекбатыров 
посвятил работе в ТОО «ВЖДО» 
более 35 лет, став настоящим 
профессионалом своего дела и примером для 
молодых коллег.

ЛОГИКА И ЛОВКОСТЬ РУК

На стадионе «Локомотив» прошел открытый турнир 
по настольному теннису среди железнодорожников, 
посвященный Дню независимости РК. 

составляло от 30 до 120 в минуту. 
 Как известно, регулярные занятия 

настольным теннисом способствуют 
укреплению мышц ног, рук, спины и 
пресса, во время игры задействованы 
суставы рук и ног. Неудивительно, 
что люди, вышедшие на заслуженный 
отдых, до сих пор находятся в отлич-
ной форме и сохраняют физическую 
активность.

При подведении итогов учитывались 
профессионализм, своевременная по-
дача шара и отражение удара, собран-
ность и строгое следование правилам 
игры. В результате 1-е место заняла 
команда сборной станции Акадыр 
(Кайрат Омаров и Ержан Аманбаев). 
2-е место завоевали представители 
ШЧ-22 (Есбол Амантай, Думан Саль-
кенов, Фатима Бестембекова).  3-е 
досталось игрокам ТЧЭ-14 (Евгений 
Сычинский, Юрий Андреев, Галина 
Золотухина). 

В личном первенстве среди мужчин 
в очередной раз проявил мастерство 
чемпион Казахстана среди железнодо-
рожников, пенсионер ШЧ-19 Анатолий 
Ивасев, занявший 1-е место, а среди 
женщин – сотрудница ШЧ-22 станции 
Жанаарка Фатима Бестембекова.

В заключение турнира участники 
поблагодарили Карагандинский фи-
лиал профсоюза за отличную органи-
зацию и за возможность участвовать 
в подобных соревнованиях. 

            Фото автора 

ПРАЗДНИК С ПОЗИТИВНОЙ ЭНЕРГЕТИКОЙ
По узлу станции Кокшетау-1 
прошел турнир по мини-футболу 
среди железнодорожников, по-
священный 30-летию независи-
мости Казахстана. Звание лучших 
футболистов года оспаривали 7 
команд: НЖС-1, ДС Кокшетау, 
ЭЧ-6, ШЧ-12, ДТ-5, ПЧ-15 и ПТО 
Кокшетау (ВЧД-34). 

Надежда НОВИЦКАЯ,
Кокшетау

Бізде әртүрлі мамандық өкілдері 
жұмыс істейді, бірақ бәріміздің 
айналысатын ісіміз ортақ. Басты 
міндетіміз – теміржол апаттары-
ның салдарын жою. Жұмысымыз 
төтенше жағдайлар министрлігінің 
жұмысына ұқсас, күндіз-түні дай-
ындық сапындамыз. Жұмыстың 

басты талабы шұғыл әрекет етуді 
ұйымдастырудан басталады. Бұйрық 
алғаннан кейін депо кезекшісі 15 
минут ішінде локомотивті беруге 
міндетті, өйткені 40 минутта пойыз 
жөнелтілуі керек. Қалпына келтіру 
пойызы техникалық реттеу жұмыс- 
тарына қажетті нәрсенің бәрімен 

жабдықталған. Көтергіш крандар, 
қосалқы арбалары бар такелаждық 
вагондар мен автономды электр 
станциясы, прожекторлары, арқан-
дары бар вагон әрдайым дайын 
тұрады. Сондай-ақ пойызда қалпына 
келтіру жұмыстарын бақылайтын 
қызметкерлер вагоны бар», – дейді 
№5 қалпына келтіру пойызының 
бастығы Рустам Балтабайұлы. 

Мекемені әр жылдары басқарған 
өз саласының кәсіби мамандары 
саналатын В.Ткаченко, Б.Клименко, 
Н.Полиничко, С.Лысяк, Ю.Машни-
ков, Ш.Майсутов есімдерін ұжым 
мақтанышпен еске алады. Ұзақ жыл 
осы мекеменің дамуына қызмет 
еткен  Ж.Майсутов, К.Борашев, В.
Головко, М.Нағымов, К.Айжарықов, 
В.Молодец, Н.Пономаренко және 
А.Гончаровтың еңбегі зор. Бүгінгі 
күні аға буынның даңқты еңбек 
жолын лайықты жалғастырып келе 
жатқандар қатарында Нұржан Мұқа-
нов, Сәдуақас Айжарықов, Айым 
Жақыпова, Аксения Айжарықова, 
А.Пономаренко, Ж.Сүйінғариндер 
есімі құрметпен аталады. 

Суретті түсірген автор

Любовь РОВБА,
Нур-Султан


